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Vloga sindikata in OO ZK v OZD:

Z roko v roki -  nerazdružljivo skupaj s člani h a m
V zadnjem  času vse pogosteje slišim o o pripravah za ustanovitev tem eljnih organizacij 

združenega dela, k i bi naj m arsikaj sprem enile v  dosedanjem  načinu delovanja. U resničevanje 
dopolnil k ustavi SFRJ in  dopolnil k ustavi SR S kaže sicer, da poteka navidezno počasi, vendar 
pa je že vse  več prim erov, ko končno le  prehajui mo od besed k dejanjem .

U stanovitev TOZD m ora se
veda biti zasnovana na kori
stih  v njej združenih delavcev. 
Jasno pa m ora biti vsem, da 
uveljav ljan je njihovega intere
sa pogojujejo tudi druge oko
liščine, katere je  brez dvoma 
nujno potrebno še pred  u sta
novitvijo dovolj celovito p re
učiti.

Članom delovne skupnosti je 
že znano, da je  centraln i de-

Potem, 'ko so b ili izvoljeni 
konferenčni organi, je  Franc 
Tetičkovič, sek re tar Občinske
ga kom iteja ZK P tu j podal a- 
nalizo sam oupravnih odnosov 
in  uveljav ljan je ustavnih  do
polnil v delovnih organizacijah 
te r  bodočih nalog Zveze sin
dikatov občine P tuj.

Sledila je razprava o doku
m entih 8. kongresa Zveze sin
dikatov Slovenije v luči druž- 
beno-ekonom skih problemov 
sindikalnega članstva v občini 
P tu j iin Sklepanje o predlogih 
za sprem em be in  dopolnitve 
dokumentov. — Občinska kon
ferenca občine P tu j ni imela 
pripom b k tem u gradivu, zato 
je  bilo sprejeto  v predloženi 
obliki.

Poročilo komisije za organi
zacijsko in  kadrovsko politiko 
občinskega sveta ZSS P tu j o 
izvedbi kandidacijskega po
stopka za določitev kand i
datov za delegate VIII. kon
gresa Zveze sindikatov Slo
venije je  podal tov. Fideršek. 
K onferenca je  razpravljala tu 
di o kandidatih  za republiški 
svet in nadzorni odbor Zveze 
sindikatov Slovenije te r  p red
logih za vodilne funkcionarje 
v  teh  organih..

Za delegate za VIII. kongres 
Zveze sindikatov Slovenije so 
bili izvoljeni:
— iz v rst članov sindikata de

lavcev industrije  in ru d ar
stva F ranc Klemenčič in  Li
zika K unstek;

— iz v rs t članov sindikata de
lavcev v km etijstvu, živil
ski in  tobačni industriji: 
F rancka Petrovič;

je l »okvirni delovni program« 
in določil p rip rav lja lne  naloge 
za ustanovitev TOZD. Im eno
vana je  že tudi kom isija, de
lavski sveti OZD pa so že ime
novali po enega svojega pred
stavnika v to komisijo (to že 
v času, ko pišem ta sestavek, 
sedaj je  stanje že zanesljivo 
drugačno).

Teh zadev ne bom ponavljal, 
ker je že ta jn ik  organov sa
m oupravljanja o tem  precej

— iiz v rst članov sindikata 
g radbenih  delavcev Rudolf 
Serdinšek;

— iz vrst članov sindikata de
lavcev v prom etu in  zve
zah: M artin  H entak;

— iz v rs t članov sindikata de
lavcev sto ritven ih  dejavno
sti: Lojzka Gabrovec in  Jo 
že Vaupotič;

— iz v rst članov sindikata de
lavcev družbenih dejavno
sti: F ranc Fideršek.

Ugotovljeno je  bilo, da so 
delegati konference upoštevali 
predloge za volitve in  da bo
do glede na izid volitev na 
VIII. kongresu sind ikata iz 
p tu jske občine delegati iz vseh 
panog dejavnosti.

N adalje je konferenca spre
jela naslednje sklepe in p ri
poročila :
1. P rva konferenca Zveze sin

dikatov občine P tu j podpi
ra  kandidaturo Franca La
ha, VKV stro jn ika  iz TGA 
»Boris Kidrič« Kidričevo za 
člana republiškega sveta 
ZSS, v  katerem  bo zastopal 
organizacijo sindikatov ob
čine P tuj.

2. P rav  tako podpira kandida
turo  Ju lija  P laninca za čla
na RS ZSS, v  katerem  bo 
zastopal km etijstvo in  živil
sko industrijo  z območja se
verovzhodne Slovenije. Pod
p ira tud i kandidaturo vseh 
drugih kandidatov, katere 
so predlagale občinske or
ganizacije Zveze sindikatov 
iz vse Slovenije.

3. VIII. kongresu Zveze sindi
katov Slovenije predlaga, da 
se odloči za zaprto kandi-

napisal v p rejšnji številki n a 
šega glasila. Vedeti pa je  tre 
ba, da ustanavljan je TOZD 
m ora tem eljiti na strokovni a- 
nalizi vseh okoliščin, katere 
je  treba upoštevati Zaradi več
je  družbene in gospodarske u- 
činkovitosti.

Ce smo zasledovali potek 23. 
seje centralnega kom iteja Zve
ze kom unistov Slovenije, smo 
med sprejetim i sklepi našli tu-

liog, da bo na kongresu pred
laganih toMko kandidatov 
za republiški svet in  nad
zorni odbor, kolikor jih  bo 
voljenih. To u tem elju je s 
tem, da so bili kandidati' iz
bran i na osnovi najširšega 
in dem okratičnega dogovar-

di sklep, ki se glasi dobesedno 
takole:

»U stanavljanje tem eljnih or
ganizacij združenega dela mo
ra  tem eljiti le na skrbnih stro
kovnih pripravah, ki bodo jav
no in natančno opredelile teh 
nološko, organizacijsko in eko
nomsko zaokroženost proizvod
nje in način gospodarjenja.«

Izoblikovati moramo tak  si
stem  up rav ljan ja  družbenih 
sredstev, da bodo s celotnim 
dohodkom, ustvarjen im  na os
novi sprotnega in m inulega de
la, uprav ljali delavci v tem elj-

ja n ja  in da le tako lahko 
zagotovimo struk turo  po po
klicih, spolu in  starosti, 
predvsem  pa, da bodo v  re 
publiškem  svetu  zastopana 
vsa območja Slovenije.

4. K onferenca predlaga, da bo
du za vodilne funkcije v re 
publiškem  svetu  Zveze sin
dikatov Slovenije izvoljeni:
(N adaljevanje na 2. strani)

ni organizaciji združenega de
la.

Iz vsega tega je torej dovolj 
jasno razvidno, da bo po treb
no še mnogo dela, katerega pa 
bomo m orali opraviti s skup
nim i močmi — z željo, da bi 
dosegli nekaj, k a r  bi, mnogo 
bolj kot doslej, u trd ilo  samo
upravo delavca v delovni or
ganizaciji.

Tukaj bosta m orala im eti 
svojo besedo tud i sindikat in 
osnovna organizacija ZK, kaj
ti obravnavane naloge bodo 
m orale biti racionalno razde
ljene. To pomeni, da naj bi 
analizo okoliščin za ustanovi
tev  tem eljne organizacije zdru
ženega dela te r analizo orga
nizacijskih in  ekonom skih raz
m er pripravili strokovno uspo
sobljeni delavci, m edtem  ko bi 
oceno sam oupravnih razm er, 
doseženega in  nedoseženega v 
razvoju sam oupravnih odno
sov, m orale opraviti vse druž- 
beno-politične organizacije v 
kolektivu, pri čem er seveda 
najbolj izstopata sindikat in 
Zveza komunistov.

P riprave za ustanovitev 
TOZD bodo torej zahtevale ve
liko dela. in truda, katerega pa 
nam  ne sme biti žal, če želimo, 
da bi ustanovili take organiza
cije združenega dela, od kate
rih  bomo imeli predvsem  ko-

(Nadaljevanje na 2. strani)

Železničar

lavski svet na drugi seji spre- 
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P o t r e b n a  mnoga  u s k l a j e v a n j a

Z roko v roki -  nerazdeljivo skopal $ člani. . .
nimi močmi in se p rav  tako 
s skupnim i močmi boriti za 
njihovo čim prejšnjo odpravo. 
P rav  pri tem  bo m orala biti 
vidna predvsem  vloga sindi
kata in Zveze komunistov, ki 
se bosta m orali boriti za n a 
predne cilje v svoji organiza
ciji združenega dela; ta  pa bi 
naj pomenila za člane ZK mo
čan preobrat v njihovem  de
lovanju.

Kot je  znano, bodo v OZD 
spet form irane OO ZK ali le 
grupe, sicer pa to sedaj ni 
važno; važno pa je, da bodo 
prav  člani ZK v organizaciji 
združenega' dela morali; do
kazati večjo aktivnost, kot so 
jo doslej. Osnovna organizaci
ja  Zveze kom unistov v OZD 
bo m orala strem eti za tem, da 
bo aktiven p rav  sleherni član 
organizacije ZK, saj je bilo do
slej zelo opazno, da delo po
sameznih članov ZK ni bilo

sredstva, nam enjena za izo
braževanje, naj delovne or
ganizacije združujejo v enot
ni štipendijski sklad, k a te
rega naloga je, da usm erja 
enotno štipendijsko politiko 
v občini.

— Delavcem, iki se izobražu
jejo ob delu, je  treb a  dati 
večjo m aterialno in m oral
no pomoč te r jim  omogočiti 
napredovanje po njihovih 
sposobnostih.

— U sposabljanje delavcev za 
sam oupravljanje je  ena od 
prvenstven ih  nalog sindika
tov. Osnovne organizacije 
sindikatov v delovnih or
ganizacijah p tu jske občine 
naj bodo pobudnice za to, 
da bo v s ta tu tih  delovnih

Nebroj krizantem , vencev, 
šopkov cvetja  in  gorečih svečk  
bo tudi letošnjega 1. novem bra  
— na Dan m rtv ih  — pokrilo  
še sveže in  stare grobove, pa 
tudi grobove tistih, ki spe ve
čen san, pa za njihova im ena  
n iti ne vem o . . .

Naši spom ini se bodo spet 
vračali k tistim , ki so za nas 
trpeli in  se borili, z  nam i so
ustvarjali, nam  bili najdražji, 
prija telji in  znanci.

Prvi novem ber združuje  — 
združuje nas še žive, združuje  
živ ljen je s sm rtjo.

Grobovi pa nas tudi opozar
jajo, da naj naša živ ljen ja  u- 
ravnavam o v pogojih najbolj
ših m edsebojnih človeških od-

(N adaljevanje s 1. strani)
— Tone K ropušek za p red 

sednika RS ZSS
— Jože Globačnik in  Ivo 

Tavčar za podpredsedni
ka RS ZSS

— Slavko G rčar za ta jn ika  
RS ZSS in

-— Jože Pečnik za predsed
n ika nadzornega odbora
ZSS.

Po obširni d iskusiji je  kon
ferenca spreje la  naslednje 
sklepe :

— Gospodarstvo
P odpirati je  treb a  sedanjo

usm eritev  delitve dohodka, 
v z tra ja ti p ri sestavi srednje
ročnih in  dolgoročnih p rog ra
mov, ki m orajo biti sestavini 
del srednjeročnega program a 
občine P tu j in  širše regije. Tej 
nalogi m oram o dati prednost 
iin naj bo ena od osnovnih n a 
log organov sindikatov in  Zve
ze sindikatov v  delovnih o r
ganizacijah in  v občini.

N adalje je  potrebno dosled
no vztra ja ti p ri doslednem spo
štovanju  stabilizacijskih u k re 
pov, določenih z zakoni, p re 
vzetih  s sporazum i in  z lastn i
m i stabilizacijskim i programi. 
Povečanje dohodka se m ora v 
večji m eri odražati v h itre jši 
rasti sredstev  za razširjeno re 
produkcijo, m edtem  ko je  po
trebno  ra s t osebnih dohodkov 
zadržati na dosedanjem  nivo
ju.

— U veljavljanje sam ouprav
nih sporazumov

Osnovne organizacije sindi
katov bodo m orale po svojih 
članih strem eti za tem, da bo
do delitvena razm erja v sk la
db s sam oupravnim i sporazu
mi, da se bo povečala rep ro 
duktivna sposobnost in da bo 
s tem  zagotavljana socialna 
varnost delavcev.

Za odpravo neskladnosti med 
posameznimi enakovrstnim i 
delovnim i organizacijam i, pa 
je  potrebno, d a  bo doseženo 
tud i usk la jevanje sporazumov 
znotraj občine in  regije, v  ka
tero se gospodarstvo tega ob
močja vk ljučuje po koopera
cijskih odnosih. V sam ouprav
ne sporazum e je  potrebno vne
s ti m erila za odmero raznih 
stroškov, iki so pokrivani iz 
celotnega dohodka (to so stro
ški za reprezentanco in  rek la
mo, ker so ti stroški pogosto 
v ir raznih  zlorab).

— Področje delitve osebnih  
dohodkov

V naslednjem  obdobju je  po
trebno, da bodo osebni dohod
ka v vse večji m eri vezani na

nosov — pa najsi bo to na 
relaciji — človek  >— človek, 
sosed — sosed, narod  — narod 
itd., ka jti grobovi tudi obto
žujejo. ..

iObtožujejo tiste, ki sejejo 
gorje in  sm rt v V ietnam u in  
povsod drugod, k jer padajo 
nedolžne žrtve in  neprestano  
sejejo nove grobove.

Naj bo torej spomin na naše 
m rtve  dostojanstven in vreden  
•življenja ljudi, ki vedo biti 
človek človeku tud i v na jtež
jih  krizah in  pretresih. To pa 
bo hkrati tudi najbolj dostoj
na oddolžitev spom inu na 
m rtve tovariše in  soljudi.

— arko

učinek na osnovi realn ih  m e
rili, s ta rtne  osnove pa m orajo 
biti določene tako, da bodo za
gotovi j ale eksistenčni m ini
mum vsakem u zaposlenemu 
delavcu. Zato je  potrebno, da 
bo opravljena korek tura dose
danjih  pravilnikov o delitvi 
osebnih dohodkov tako, da bo 
dosežena čimvečja skladnost 
teh  praviln ikov s cilji, določe
nim i v  sam oupravnih sporazu
mih, da bodo odpravljena ne
utem eljena nesorazm erja med 
posameznimi panogam i na ob
m očju občine P tu j in da se 
bodo osebni dohodki približali 
republiškim  povprečjem . N a
dalje, da bo dosežen vpliv de
lavcev na določanje m eril in 
delitev osebnih dohodkov za

vsa delovna m esta — vsakem u 
delavcu v delovni organizaciji, 
zato je potrebno decentralizi
ra ti delitev osebnih dohodkov 
v večjih delovnih organizaci
jah  itn to delitev prenesti na 
tem eljne organizacije združe
nega dela.

— K adrovska politika in 
izobraževanje

P rva občinska konferenca 
ZSS občine P tu j ugotavlja, da 
je  m ed vsemi zaposlenimi v 
občini P tu j še vse prem alo 
strokovno usposobljenih in izo
braženih kadrov, ki bi kot no
silci družbenega, ekonom ske
ga, tehničnega in organizaciij- 
sko-poslovnega znanja prispe
vali večji delež k hitrejšem u 
razvoju produktivnih  sil — za 
družbeni napredek.

(N adaljevanje s 1. strani)
risti v Okviru celotne delovne 
organizacije in naše družbene 
skupnosti.

Na že prej om enjeni 23. se
ji CK ZKS je  bilo tudi pou
darjeno, da je potrebno z ide- 
ološko-političnim delom, vpli
vom in delovnim  zgledom ne
nehno zagotavljati, da se bodo 
vključili v aktivno izpolnje
vanje teh  nalog vsi delavci, 
sam oupravni organi, strokovne 
službe in družbeno-politične 
organizacije, m edtem  ko bi mo
rali občinski kom iteji ZKS pri 
tem  nenehno analizirati in 
sprem ljati razvoj sam ouprav
nih odnosov na svojem  obmo
čju.

Povsem razum ljivo pa nam  
m ora biti, da bodo pri vsem 
tem  nastopile določene težave, 
zlasti še v prvem  obdobju u- 
veljav ljan ja TOZD; te pa bo
mo morali p renašati s skup-

KvaMfikacijska s tru k tu ra  za
poslenih se izboljšuje mnogo 
prepočasi. Napori osnovnih or
ganizacij sindikatov v delov
nih organizacijah, organov sin
dikatov in  Zveze sindikatov v 
občini P tu j bodo za izboljšanje 
stan ja  na tem  področju v n a 
slednjem  obdobju usm erjeni k: 
— uresničevanju  take politike 

na področju šolstva, ki bo 
zagotavljala: a) vsej m ladi
ni p tu jske občine najm anj 
popolno osnovno izobrazbo; 
b) vsem zaposlenim do 35. 
le ta starosti, ki nim ajo do
končane popolne osemletne 
šole, da jim  bo omogočeno 
doseči popolno osnovno i- 
zobrazbo — predvsem  po 
delavski univerzi.

— Zavzemali se bomo za to, 
da bo slehernem u m ladem u 
človeku dostopna tis ta  stop
n ja  izobrazbe, k i bo v sk la
du z družbenim i potrebam i 
naše občine in  ustrezna 
njegovim  nagnjenjem . Š ti
pendije naj prejem ajo  vsi 
mladi ljudje, ki so sposob
ni za šolanje in  katerim  bi 
n jihov socialni položaj to 
oteževal ali celo onemogo
čil. Sočasno je treba zago
toviti možnost za šolanje 
in poklicno izobraževanje 
vsem  onim, k i so že zapo
sleni v delovnih organiza
cijah in  zasedajo delovna 
mesta, za ka tera  nim ajo 
ustrezne kvalifikacije oz. 
izobrazbe in  ki želijo dose
či višjo stopnjo izobrazbe.

— Razdrobljena, n e p o tr je n a

organizacij zagotovljeno in 
omogočeno vsem  članom  sa
m oupravnih organov in  vod
stev družbeno-političnih or
ganizacij, da se udeležujejo 
sem inarjev in  drugih orga
niziranih oblik družbenega 
usposabljanja.

— Osnovne organizacije sin
dikatov se bodo zavzemale 
za to, da se bodo vodilni 
delavci v delovnih organi
zacijah strokovno, družbe- 
no-ekonomsko in idejno po
litično izpopolnjevali in ne
nehno sprem ljali nova zna
nja, katera p rinašata znan
stveni in tehnični napredek 
ter družbeni razvoj.

— Strokovna in družbena us
posobljenost ter m oralno
politične vrline naj bodo

(N adaljevanje na 3. strani)

niti malo uspešno, kar pa se
veda velja p rav  tako za člane 
sindikalnih vodstev itd.

Po ustanovitvi TOZD se bo 
m oralo brez dvoma še m ar
sikaj sprem eniti v našem  vsa
kodnevnem  delovanju, kaj.ti 
naloge in  tudi odgovornost 
pred  družbo je  zares velika, 
zato brez težav ne bo šlo; tem  
pa bomo kos samo s skupnim i 
akcijam i in  napori za boljše 
dosežke na vseh področjih na
še ustvarjalnosti.

S indikat in osnovna organi
zacija ZK v organizaciji zdru
ženega dela bosta m orala de
lovati kot nerazdružljiva ce-

Iz m izarske delavnice

lota —■ skupno z vodstvi obra
tov in  seveda, kar je najbolj 
važno, z vsemi Slani ; ti nam reč 
ne bi smeli trp e ti v svojih v r 
stah  takih, ki bi skušali samo 
živeti na lahek način, ne da bi
videli določene p ro b le m e , k a -  
tere je  treba reševati s skup
nimi akcijami.

Iz naše preteklosti smo se 
že lahko naučili m arsikaj, k a r 
nam  bo še kako dobro služi
lo pri prem agovanju m nogih 
ovir na poti do čim boljših us
pehov na vseh področjih naše 
aktivnosti v  delovni organiza
ciji. I

S leherni član sindikata, 
predvsem  pa še član Zveze 
komunistov, bo m oral s svojim 
delom dokazati, da je  za tako 
stva r zares ne le z besedami, 
m arveč predvsem  z dejanji, 
kajti le na osnovi dejanj bo 
mogoče ugotavljati aktivnost 
vsakega posam eznika in nje
gov prispevek k čim prejšnji 
realizaciji določil zvezne in 
republiške ustave.

Vsem nam  m ora biti jasno, 
da je  tem eljna organizacija 
združenega dela. hk ra ti tem elj
na oblika združenega dela in  
da odnosi v njej lahko tem elji
jo le na delu. Vsi delovni lju 
dje tvorijo delovno skupnost 
TOZD in vzpostavljajo medse
bojne odnose. Člani delovne 
skupnosti TOZD so pri u re ja 
n ju  teh m edsebojnih odnosov, 
pri up rav ljan ju  in odločanju, 
dolžni spoštovati načelo ena
kopravnosti in neposrednosti, 
kar seveda velja  še p rav  po
sebej za področje delitve us
tvarjenega dohodka.

V sekakor bomo m orali po
tem, ko bodo že bolj konkret
no znane nekatere zadeve, ob
ravnavati vlogo in položaj sin
dikata kakor tudi OO ZK v 
TOZD, do ta k ra t pa smo dol
žni — vsak po svojih močeh — 
pomagati, povsod in tam, k jer 
je  taka pomoč potrebna, kajti 
le s skupnim  delom bomo do
segli tudi Iskupen in zaželen 
uspeh v naših vsakdanjih  druž
benih prizadevanjih!

F. M.



H O M O  H O M I N I  L I P U S ! a l i :

č lo v e k  je č lo v e k u  v o lk
D va zadnja dogodka v naši 

tovarni sta me vzpodbudila k 
pisanju tega sestavka, ki ima 
m ogoče nekoliko čuden naslov, 
vendar ta naslov ustreza de
janju.

Nedavne poplave v  severo
vzhodni Sloveniji so prizadeja
le  veliko škodo in nem alo skr
bi ljudem  na tem  območju.

Republiški svet ZS Slovenije  
je  takoj stopil v  akcijo in dal 
pobudo za splošno akcijo soli
darnosti, katero naj bi podprli 
vsi zaposleni v  SRS. Občinski 
sindikalni svet Ptuj je tudi na
š i osnovni organizaciji sindika
ta poslal m aterial v  zvezi z ak
cijo solidarnosti — s pripom 
bo, naj bo ta akcija izvedena  
v  čim krajšem  roku, najpozne
je  v  dveh mesecih. N aša OOS 
je  takoj ukrepala in  posam ez
ni IO pri OZD so sprožili ak
cijo podpisovanja za 2 %> eno
m esečni prispevek poplavlje
nim  območjem.

Žal ta akcija ni našla pra
vega odm eva med člani naše
ga kolektiva. N aslednji pre
gled, katerega podajam, bo do
volj povedal o naši »solidar
nosti« do poplavljenih obmo
čij. Pregled je podan po posa
m eznih OZD in v celoti za na
šo delovno organizacijo.
OZD Vzdrževanje in delovna  
sredstva:

zaposlenih 446
glasovalo za 2 °/o prisp. 170 
v  % 38,15 °/o

OZD Tovarna alum inija:
zaposlenih 549
glasovalo za 2%  prisp. 186 
v % 33,9 %

OZD Tovarna glinice:
zaposlenih 372
glasovalo za 2%  prisp. 236 
v  % 63,4 %

OZD Skupne službe:
zaposlenih 506 

glasovalo za 2 % prisp. 211 
v  % 41.7%
Pri tem  je treba upoštevati, 

da akcija v  OZD Skupne služ
be še ni končana.

Od skupaj 1873 zaposlenih je 
glasovalo za 2 % prispevek 803 
članov kolektiva ali 42.85 % 
vseh  zaposlenih.

Moram našteti nekaj drastič
nih primerov, k i opravičujejo 
naslov sestavka, vendar pred 
tem  moram izreči vso zahvalo

OZD Tovarna glinice in n je
nim  prizadevnim  sindikalnim  
funkcionarjem .

Najbolj negativen je vseka
kor primer obrata elektro-de- 
lavnice, v  kateri je od 79 za
poslenih glasovalo za 2 % pri
spevek le 7 (sedem) članov ali 
0,88 % vseh  zaposlenih. N eko
liko boljši, vendar še vedno 
zelo slabi so rezultati v  obratu 
A vtom acije in  Strojni delav
nici.

Problem atično in alarm ant
no je  to, da se  je celo 8 č la
nov ZK odločilo proti akciji 
solidarnosti, čeprav bi pri po
dobnih akcijah m orali biti na 
sam em  vrhu liste  podpisnikov. 
To obenem opozarja, da razen 
sindikata nobena druga druž- 
beno-politična organizacija ni 
niti poskusila sodelovati pri tej 
akciji, kljub temu, da domala 
vsaka v svojem  statutu ali pra
viln iku im a tudi člen. ki ob
ravnava podobne prim ere in 
takšne akcije tudi podpira.

D ejstvo je tudi to, da se po
sam ezni preddelavci, skupino- 
vodje in  celo obratovodje ter 
vodstveni delavci niso odločili, 
da podprejo akcijo s svojim  
podpisom; posledica tega je b i
la, da se za prispevek niso od
ločali tudi njihovi podrejeni. 
Pri tem  moramo upoštevati tu 
di to, da so na om enjena de
lovna m esta postavljeni ljudje, 
ki bi razen visokih delovnih  
in  organizacijskih sposobnosti 
m orali im eti tudi VISOKE MO
RALNE KVALITETE IN  
DRUŽBENO ZAVEST!

Iz tega se vidi, da sm o padli 
na izpitu človekoljubja in so
lidarnosti! Človeku se nujno 
vsiljuje vprašanje: ali za po
sam eznike, razen njihovega  
ego, obstaja še kdo drug, ali je 
mogoče, da v  borbi za osebni 
standard pozabljamo na n e 
m očne in  prizadete, ali res m o
ra biti človek človeku volk?

D ru g i p r im e r
prav tako potrjuje za nas niti 
m alo vzpodbudno dejstvo. Bilo 
je  pred nekaj dnevi, ko je na
ša OOS prevzela organizacijo 
nabave jabolk za ozimnico; ta
krat so se začele dogajati stva 
ri, k i nam niso v  čast.

Posam ezni sindikalni funk
cionarji so se angažirano lotili 
dela, da bi svojim  sodelavcem

in članom delovne organizaci
je olajšali dobavo jabolk. P o
verjeniki sindikata, 6 do 7, so 
napravili spiske naročnikov in 
se potem v  dveh dneh, ko so 
jabolka delili, pošteno prepo
tili in poslušali pikre pripom 
be na račun sindikata in svo
jega prizadevanja.

Se posebej se osebno poču
tim  prizadetega, ker sem  v lo 
žil precej truda za nabavo ja
bolk in pri tem  upošteval, da 
naši člani sindikata morajo do
biti kvalitetna in  poceni jabol
ka. Razložil sem  in vskladiščil
22.000 kg jabolk (enkrat so mi 
sicer pom agali 4 delavci iz 
transporta), tri popoldneve sem  
v svojem  prostem  času delal 
skupaj 14 ur, brez kakšnega- 
koli plačila, če ne štejem  kot 
plačilo večkratno zm erjanje ali 
celo poskus fizičnega obraču
navanja.

V splošni gužvi in preriva
nju, ki je nastalo pri prvi d e
litv i jabolk, so se posam ezniki 
obnašali resnično kot volkovi 
ali še huje. Zgodilo se  je  tudi 
to, da so posam ezniki vzeli več 
jabolk kot so plačali in da so 
jabolka vzeli ljudje, ki jih 
sploh niso b ili naročili. N aj
bolj hrupni pri tem  pa so bili 
tisti, katerih podpisov ne naj
demo na spiskih podpisnikov 
za pomoč prizadetemu Pom ur
ju.

Popolnoma razumem jezo in 
razburjenost ljudi, ki so zaradi 
»solidarnosti« svojih  sodelav
cev ostali brez jabolk ali pa 
so dobili manj jabolk, kot so 
naročili, vendar ne morem  
opravičiti obnašanja nekaterih  
med njimi. Večini naročnikov 
gre zahvala vseh  nas, ki smo 
im eli opravka z nabavo jabolk, 
ker so bili zelo solidni in do
stojni, toda m anjšina je bila  
tako borbena in izven vseh  
norm korektnega obnašanja, da 
je »preplavila« večino.

Zato sporočam tej manjšini, 
v  im enu vestn ih  in  prizadev
nih sindikalnih funkcionarjev, 
da sindikalni funkcionar ni ne 
idiot in  ne »troti« in  za svoje  
volontersko delo ne zasluži 
zm erjanja ljudi, čigar delova
nje v  družbeno-političnih or
ganizacijah je enako ničli.

Pri tem  bi še rad omenil, 
da n iti Hmezad iz Žalca in ne 
K m etijski kombinat Ptuj nista 
povsem  izpolnila vseh obvez
nosti do nas, oziroma, nista  
nam dobavila: Hm ezad 35 in

Strojna delavnica Alum inija

KK Ptuj 172 zabojev jabolk, 
kar pa kritikanti ne vedo.

Vsi, ki delamo, smo izpo
stavljeni napakam  in tudi kri
tiki in  če je ta korektna, u- 
m estna in  pravočasna, jo m o
ramo sprejeti in svoje napake 
popraviti. Toda, ali lahko kri
tizira človek, ki o sindikatu  
začne razm išljati le  pri akci
jah, ki so njem u v prid!? Kje 
se skriva ta individum , ko je 
potrebno biti človek, se odreči 
svojem u prostemu času, delč
ku svojega standarda — v  prid 
sočloveku? Kako naj obravna
vamo ljudi, ki nas zmerjajo, 
da ne znamo delati in organi
zirati dela, niso pa pripravlje-

(N adaljevanje z 2. strani)
osnovni pogoji p ri kandida
tu ri za vodilno strokovno 
delovno mesto, slasti pa še 
odnos kandidata do samo
upravnih  pravic proizvajal
cev.

— Zavzeti se je  potrebno za 
to, da bo čimprej sprejet 
družbeni- dogovor o enotnih 
osnovah kadrovske politike 
v tem eljnih organizacijah 
združenega dela na območ
ju  občin L enart v Sloven
skih goricah, M aribor, O r
mož, P tu j in  Slovenska 
Bistrica.

— Sindikati bomo še naprej 
podpirali družbeno izobra
ževanje in  usposabljanje v 
okviru delavske univerze.

— Obveščanje
Obveščanje je sestavni del 

sam oupravljanja in dem okrati
zacije odnosov, način za u re 
sničevanje različnih interesov, 
možnost za preprečevanje raz
ličnih konfliktov in način za 
večje sodelovanje sam ouprav- 
Ijalcev. Zato se sindikati obči
ne P tu j zavzemajo za učinko
vito obveščanje zaposlenih v 
delovnih organizacijah in sa
m oupravnih skupnostih, ki naj 
bo nepretrgano načrtno kom u
niciranje med posamezniki, o r
gani in skupinam i v delovni 
skupnosti in naj pomeni ne
ločljiv del organizacije dela.

P rva konferenca sindikatov 
občine P tuj nalaga občinske
mu svetu Zveze sindikatov, da

ni prevzeti funkcije, prevzeti 
breme na svoj hrbet in se tudi 
sam i izpostaviti kritiki?

Mislim, da sem  s tem  sestav
kom opravičil naslov, ki je res 
malo nenavaden in ga uporab
ljajo v  glavnem  v  kapitali
stičnem  sistem u ob nekoliko  
drugačnih primerih; kljub do
godkom, katere sem  opisal, pa 
še verjam em  v ljudi in  priča
kujem  več sam okritičnosti, so 
lidarnosti in sočutja do sočlo
veka, pričakujem, da nikoli 
več ne bo potrebno napisati 
sestavka s takšno tem atiko in  
naslovom.

VV.-

v sodelovanju z odbori sindi
katov posam eznih dejavnosti 
in osnovnih organizacij sindi
kata analizira pravilnost ob
veščanja v delovnih organiza
cijah, njegovo organizacijsko, 
sta tu tarno , kadrovsko in  fi
nančno urejenost in  učinkovi
tost. Na osnovi te  analize naj 
potem  sestavi konkreten  pro
gram  nalog občinskih organov 
sindikatov posameznih dejavr 
nosti, Zveze sindikatov in o- 
snovnih organizacij sindikatov, 
ki m orajo biti glavni uresniče
valci nalog v zvezi z obvešča
njem  v delovnih organizacijah.

— Stanovanjska politika
Na področju stanovanjske 

politike m orajo sindikati vztra
ja ti p ri tem, da družbeno-po- 
litične organizacije občine in  
Skupščina občine P tu j p rip ra 
vijo natančno analizo stano
vanjske problem atike in  po
treb, potem  pa v  kratkem  raz
dobju o n jih  razpravljajo  in 
sprejm ejo ustrezne sklepe.

Za izvajanje sklepov P rve 
konference Zveze sindikatov 
občine P tuj so odgovorne p ri
stojne komisije in  predsedstvo 
občinskega sindikalnega sveta.

Prečiščeno besedilo teh  skle
pov bo poslano vsem  sindikal
nim  organizacijam.

K.-n.



Nepremišljenost
eden od glavnih vzrokov obratnih nesreč

V zadnjem  času beležim o  
ponesrečeni povsem  upoštevali

V zadnji številki našega to
varniškega lista je  bil n a  zad
n ji s tran i objavljen tudi sesta
vek  pod naslovom »VABUJ SI 
OČI!«, v katerem  pisec ugo
tav lja  nekatere pom anjkljivo
sti, k i bi naj v precejšnji m eri 
botrovale raznim  nesrečam, 
predvsem  pa poškodbam  oči, 
ki so naš najbolj dragocen or
gan, katerega pa zares vse p re
malo varujem o pred  poškod
bami.

Popolnoma se strin jam  z od
stavkom  in  m nenjem  pisca 
članka, da je  k ljučna točka 
nadzora nad delavcem  njegova 
nadrejena oseba — preddela
vec, potem vodja delovne iz
m ene in  tako napre j; da so ti 
nedvom no zares prem alo sto
rili za to, da bi svoje podreje
ne delavce p riprav ili do tega, 
da bi nosili predpisana zaščit
na sredstva in da bi jih  upo
rab lja li tam, k je r pač najbolj 
obstaja nevarnost za poškodbo 
oči.

V sekakor pa k tem u doda
jam  še to, k a r je  p rav  tako 
nesporno, da danes že pretež
na večina delavcev nikakor 
noče razum eti, da so vsa za
ščitna sredstva nam enjena za 
to, da bi obvarovala njihovo 
zdrav je in  celo — življenje. 
P ra v  zato so mnogi vzroki n e 
sreč v nedisciplini in  nepre
m išljenosti, saj so nekateri že 
tako trdno prepričani, da se 
jim  ne m ore p rav  ničesar p r i
petiti, ker so pač 'toliko in to
liko let že v tovarn i in  po
dobno.

Res je, da bi nadrejeni mo
rali absolutno storiti mnogo 
več za to, da bi njihovi pod
rejen i delali čimbolj varno, da 
bi nedisciplinirane delavce p ri
jav lja li tud i za postopek, če se 
n ikakor nočejo držati izdanih 
navodil in  predpisov.

Tu pa se p rav  zanesljivo 
prične še drugo poglavje tega 
dejanja, k a jti vsi disciplinski 
ukrepi, ka te re  izrekajo kom i
sije za izrekanje kazni za kršit
ve delovnih dolžnosti, ne nale
tijo  na tisto, čem ur so p rav 
zaprav nam enjeni, da bi nam 
reč vzgojno vplivali na delav
ca, da bi ta  pozneje le sprevi
del, kako m u je  nekdo s tem  
hotel pomagati, ne pa ga kaz
novati, kot to  mnogi mislijo.
V,se več je nam reč že m nenj 
»češ, ka j mi pa morejo, tisti 
opomin ali javni opomin bom 
že prenesel, kaj več pa mi že 
domala ne m orejo storiti«.

Mislim, da bi bilo treba prav  
proti kršilcem  HTV predpisov 
strogo postopati in  dosledno 
izvajati p rav  vse ukrepe, ki so 
predvideni za kršitelje, ki ne 
samo, da sprav ljajo  v  nevar
nost sebe in  svoje sodelavce, 
am pak s svojim dejanjem  tudi 
mnogo škodujejo celotni delov
ni skupnosti, ki m ora nositi 
težko, brem e zaradi njihove 
nediscipline in  neprem išljeno
sti. Mnogo izgubljenih delov
nih u r  je hudo brem e ne le 
za podjetje, am pak tud i za ti
ste sodelavce, ki m orajo v  ča
su odsotnosti ponesrečenih de
la ti nam esto njih, za tako  do
datno delo pa ne dobijo prav  
nič več, kot da opravljajo  le 
svoje norm alno delo.

Tudi pisec članka ugotavlja, 
da so v,si disciplinski ukrepi 
proti tak im  delavcem  žal osta
li brez uspeha, k a r dokazuje 
tudi precejšen porast nesreč v 
zadnjem  času. Zato p a  me tudi 
zanima, kaj naj potem še sto
rijo  predpostavljeni, kot sta 
na pr. preddelavec in  vodja 
izmene, če n iti ukrepi vodstva 
obrata, SVD in celo disciplin
ske kom isije nič ne zaležejo? 
In  p rav  tu  bomo m orali vsi 
skupaj poiskati tisto, kar nam

vedno več  nesreč, katerih pa dom ala zanesljivo ne b i bilo, če bi 
varstvene predpise in se strogo držali obratnih navodil in  podobno.

še m anjka — to je, da bomo 
delavca, ki pač nikakor noče 
upoštevati varstven ih  predpi
sov in obratn ih  navodil, na 
vsak način p rip rav ili do tega, 
da bo to storil, pa naj bo po 
tak i ali drugačni poti!

K akšni naj bodo ti ukrepi, 
moram o še razm isliti in na 
vsak način ustrezno ukrepati. 
P recejšnje število poškodb oči, 
pa je  kajpak  vprašan je zase. 
Med tistim i, k i im ajo poškodo
vane oči, je precej tak ih  delav
cev, ki so nosili zaščitna očala, 
pa jim  je  lug p rav  tako prišel 
do oči. Tukaj bo SVD m orala 
tem eljito raziskati vzroke in 
se skušati dokopati do u strez
nih rešitev. Ugotoviti je  treba 
predvsem , če sedanja zaščitna 
očala zares varu je jo  delavce_ 
pred  poškodbami z lugom. Res 
je, da v dokajšnji m eri prispe
vajo k temu, da preprečijo  na j
hujše, ne pa povsem. Seveda 
pa s tem  nikakor nočem reči, 
da je  to le naloga SVD, am 

pak smo dolžni p rav  vsi iskati 
ustrezne rešitve, m ed katerim i 
je  nedvom no prva ta, da se bo 
sleherni delavec varoval p red 
vsem sam, da bo upošteval 
vsa veljavna obratna navo
dila in  HTV predpise, ki so 
osnovni in glavni pogoj za v a r
no delo.

Žalostno je  nam reč dejstvo, 
da se vsi vemo zaščititi nekaj 
časa za tem, ko je  nekdo mo
ral svojo nepazljivost plačati 
celo z življenjem , sčasoma pa 
na vse zopet pozabimo in ta 
ko izzivamo sami sebe, tako 
pa se neizbežno izpostavljam o 
preteči nesreči, ki je mnogo
k ra t huda — s težkim i posle
dicami, saj človek ostane bo
disi težak invalid  ali pa d ru 
žina brez očeta in skrbnika.

Ne vem, če vsa ta dejstva 
delavci ne vidijo in jih  n ika
kor ne želijo upoštevati, saj 
je  prvo dolžan vsak sam, da 
skrbi za svoje zdravje in živ
ljen je že zaradi svojega in te

resa, če že ne zaradi koristi 
podjetja  in skupnosti. P rava 
resnica je, da danes mnogi 
delavci nikakor nočejo več no
siti zaščitnih sredstev — od 
očal do čelad, kot da je  vse 
to bilo nabavljeno za lepe de
narje  samo zaradi kapric dolo
čenih ljudi, kot to mnogi m or
da mislijo. Očala so do danes 
že mnogim rešila vid — to je 
brez vsakega dvoma, pa tudi 
čelada je  že mnoge obvarova
la pred  poškodbami na glavi, 
predvsem  številnim i buškami, 
k a r pa je tudi že nekaj.

Ena od zadnjih  nesreč v Gli
nici, ko je  počilo ohišje na 
povratn i loputi na lužnem  ce
vovodu, pa me je  napotila k 
razm išljanju  o še enem pro
blemu, katerega bo vsekakor 
potrebno tehtno analizirati. Na 
nekatera delovna m esta so 
nam reč razporejeni delavci ta 
ko, da je  v enem  oddelku en 
sam  delavec in  uprav lja  celo 
visokotlačne posode. Ta nesre
ča, ki pa na srečo ni bila hujša, 
nam  je dala vedeti, da na ta 
kih delovnih m estih n ikakor

ne m ore delati en sam  dela
vec, saj bi se lahko pripetilo, 
da bi ostal pod lužnim  curkom  
brez vsake pomoči, dokler ne 
bi podlegel. P reddelavec in 
vodja izmene prav  gotovo ne 
m oreta biti vedno in  povsod 
prisotna!

Menim, da so to prim eri, mi
mo katerih  n ikakor ne m ore
mo z zaprtim i očmi in  bo o 
n jih  potrebno spregovoriti na 
sejah HTV komisij in  samo
upravn ih  organov. Res je, da 
so to le posamezni prim eri, 
vendar pa nam  vsekakor n a 
kazujejo nekaj, k ar smo m or
da spregledali nehote, ne da 
bi se zavedali m orebitnih po
sledic; vedeti nam reč moramo, 
da je potrebno ukrepati p ra 
vočasno, kajti zvonenje po to 
či je  prepozno in  človeškega 
življenja ali dragocenega časa 
ne moremo več nadoknaditi. 
Nad tem  pa bi se resnično m o
ral zam isliti sleherni proizva
jalec —- na svojem  delovnem 
m estu in ob vsakem  času!

F. M

Ali smo zares solidarni?
Elem entarne nesreče so danes zlo vsega človeštva, saj 

smo domala vsak dan priča različnim  poročilom  z vseh  
strani sveta, k i govorijo o katastrofalnih potresih, tajfunih,, 
požarih in strahovitih  poplavah.

Vodna stihija, ki je razdiv
jana, je  nedvom no naijvečje 
zlo in nekaj, čem ur se ni moč 
upreti, zato so p rav  taki ljud 
je, ki so doživeli katastrofalne 
poplave, največji reveži, saj 
so jim  poleg dragocenih živ
ljenj n jihovih  najdražjih , po
rušenih  hiš in uničenih pridel
kov ostale v srcih nezaceljene 
rane in  so tako fizično ;kot psi
hično povsem uničeni. V endar 
pa jim  kljub  vsem u tem u še 
ostaja edina tolažba, katero 
vidijo v solidarnosti vseh ti
stih, ka terih  vodna s tih ija  ni 
dosegla. Od n jih  tudi upravi
čeno pričakujejo  prvo in  n a j
nujnejšo pomoč.

Tako bi naj seveda 'bilo! Če 
pa je  tem u tudi res tako, bomo 
skušali vsaj m alce ugotoviti, 
analizirati in  testira ti sami se
be z vprašanjem : »Ali smo za
res p rav  vsi solidarni«?

Letošnje hude poplave v  se
verovzhodni Sloveniji, ki so 
seveda najbolj prizadele P o
m urje in Slovenske gorice, 
med katerim i je tudi p tu jska 
občina, so prinesle s seboj za 
mnoge dtružine hude posledice, 
katere  bodo občutili še nekaj 
let. Med tem i velja  om eniti še 
predvsem  Slovenske gorice, 
katere  je  p red  leti prizadelo 
hudo neu rje  's točo, letos pa 
jim  spet niso prizanesle po
plave, k i so v njihove dom o
ve prinesle Skrb, ikako bo z 
njim i naprej. Ta negotovost je 
brez dvoma povsem razum lji
va, k a jti vprašanje, kako pre
živeti, če nim aš po trebnih  sred
stev, je več ko t na m estu! P o
vsem si upam  trd iti, da so vsi 
ti prizadeti lju d je  k ljub  nesre
či, katera jih  je  prizadela, 'le 
upali na pomoč tistih, k i tega 
zla niso doživeli, so pa že — 
bodisi b rali o n jih  ali celo vi
deli taka razdejanja, saj d ru 1- 
ge pomoči žal tako  hitro  ni. 
Pregovor, k i pravi, da kdor h i
tro  da, dvak ra t da, velja tudi 
v tem  prim eru, toda trdim , da 
to povsem ne velja  tud i za nas. 
P rvič ne za to, k e r smo po
trebovali precej časa, preden 
se je kdo spom nil, da je takim  
družinam  potrebna pomoč, in 
drugič zato, ker smo, kot že 
m nogokrat, tudi sedaj čakali 
na določene sugestije in p red
loge od zgoraj. Način, kako

smo pri nas začeli akcijo soli
darnosti, nam  je povsem znan 
in zato ni treba ponavljati, 
treba pa je  vseikalkor povedati 
to, da akcija ni dosegla tistega, 
kar smo pričakovali. Reš je, 
da vsak član delovne skupno
sti razpolaga s svojim oseb
nim  dohodkom in da prav  ta 
ko sam  odloča, ali bo kaj p ri
speval za določeno stva r ali 
ne, toda k ljub  vsemu lahko 
m irno trdimo, da smo vsi sku
paj pričakovali nekaj več. Če
p rav  sicer ne razpolagam  s 
konkretnim i podatki o uspehu 
»akcije solidarnosti«, pa m e
nim, da bi m oral p rav  naš de
lovni kolektiv biti m ed prv i
mi, ki bi to akcijo izvedli ta -

- ;* , _ v. , >\-

predvsem  še, če bi si p red 
stavili sliko družine, ki stoji 
pred  porušeno hišo do kolen 
v vodi in nemilo, brez moči, 
zre v daljino, upajoč v dobra 
srca dobrih ljudi, k a te ri bi 
jim  naj pomagali v p rv i sili.

Že prej sem poudaril, da re 
snično vsak sam  razpolaga s 
svojim  denarjem , vendar bi 
v taki akciji le bilo potrebno 
sodelovanje tudi tistih, ki so 
se odločili — proti. Ali so m or
da kdaj pomislili, da kaj po
dobnega lahko doleti tudi n jih  
in da bodo ta k ra t tudi sami 
pričakovali pomoč od ostalih. 
P repričan  sem, da jo bodo tu 
di dobili in  to  celo od tistih, 
katerim  danes sam i niso bili 
voljni pomagati.

Določeno število ljud i je ce
lo poudarjalo, da bi dali več 
kot dva procenta, če bi seveda 
prizadeti prišel osebno k njim

Varilec

ko, kot je treba.
Ankete, k i so bile v G lini

ci (verjetno pa je  to bilo tudi 
drugje, so povsem pokazale, 
na kakšno solidarnost lahko 
upajo tisti, katere so prizade
le hude poplave. N ekatere t r 
ditve, da so bili prizadeti tudi 
sami, da živijo na poplavlje
nem  oibmočju, da jim  je  neurje  
p rav  tako napravilo  škodo na 
njihovih gospodarskih poslop
jih, so p rav  gotovo resnične, 
toda: ali je  res mogoče tudi 
to, da kljub  vsem u le ne bi 
mogli oddvojiti tista skrom 
na 2 odst. od neto mesečnega 
osebnega dohodka? Rekel bi, 
da bi to lahko storili p rav  vsi,

na dom po denar, s poudar
kom, da hočejo pom agati za
res tistim , katere so prizade
le poplave, ne pa, da vsa ta 
sredstva gredo v druge n a
mene! Ne bom trdil, da je to 
res, ker nekai konkretnega ne 
vem, vsekakor pa 'bi taka 
m nenja bilo potrebno tudi kon
kretno dokazati. M orda imajo 
delno prav  tisti, ki trdijo, da 
je tako nezaupanje še vedno 
zaradi potresa v Skopju pred 
mnogimi leti, ko so s sredstvi 
nabavljali avtom obile in po
dobno, da so prizadeti od to 
če pred leti v Slovenskih go
ricah m orali k ljub  zbiranju  
sredstev kupovati določene

stvari, katere bi m orali dobi
ti zastonj ali po nižji ceni, 
p rav  tako kot vsi ostali p ri
zadeti. V endar je  treba tudi 
poudariti, da je  pri vsem tem  
bilo tudi mnogo napihnjenega 
p rav  od tistih  ljudi, ki nikoli 
niso bili p rip rav ljen i pomaga
ti svojem u bližnjem u v nesre
či, da pa so tako pomoč vedno 
pričakovali od drugih. V-'"-;“ ' 
je  to, da vsak od nas dokaže, 
da je vedno in povsod voljan 
pom agati svojim  bližnjim- v 
nesreči, p ri tem  pa im a seve
da vso pravico, da se tudi 
zanima na odgovornih fo ru 
mih, če so ta  sredstva uporab
ljana zares tud i v nam ene, za 
katere so bila zbrana.

Om eniti pa m oram  še eno 
zanimivo zadevo, ki j;a daje 
prav  tako misliti! V Glinici je 
bilo konkretno opaziti to, da 
je  akcija solidarnosti bila v 
precejšnji m eri odvisna od p ri
stopa nadrejen ih  do svojih lju 
di, ko so jim  tolm ačili pomen 
te akcije ob podpisovanju an 
ketn ih  listov. K jer so predde
lavci konkretno stopili v kon
tak t z ljudm i, je  bil dosežen 
uspeh; tam  pa, k je r so lis ti
če 'le razdelili, češ: napravi 
kakor hočeš — saj je to pro
stovoljno, pa je uspeh izostal. 
P rav  vsi v njegovem  oddelku 
niso podpisali in niso bili volj
ni žrtvovati skrom nih 2 odst. 
osebnih dohodkov za tiste, ki 
so njihovo pomoč najbolj p ri
čakovali. Mnogi so se izgovar
jali tudi na vsakodnevne po
dražitve in da sami trp ijo , 
vendar za to ni nobene ^osno
ve, kajti take podražitve p r i
zadenejo p rav  vse in ne le t i 
ste, katerim  je  to  bil povod in 
vzrok za to, da niso hoteli dati 
pomoč tistim , kateri so je  bili 
in so je  še potrebni. Videti pa 
je bilo tudi to, da so p rav  ti
sti z nižjim i OD bili takoj p ri
pravljeni žrtvovati 2 odst., d ru
gi — z večjim i dohodki — pa 
ne!

Ob koncu nam  ostane za 
razm išljanje le še vprašan je: 
»Ali srno zares vsi solidarni?«, 
kajti ob te j akciji smo spet 
za eno spoznanje bogatejši, za 
spoznanje, da res ne moremo 
pričakovati enotne solidarno
sti , ob raznih m orebitnih ele
m entarn ih  nesrečah, ki so mno
gim prinesle gorje, katerega pa 
nikom ur ne-želim o; želimo pa 
prizadetim  vedno pomagati, če 
je to potrebno!

F. M.



Večja skrb za 
bolanega človeka
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IZ INFORMATORJA »GORENJE« VELENJE:

Disciplina in odgovornost

V prvi polovici septem bra 
.se je  'sestal na svoji redni seji 
IO sindikata Tovarne alumi
nija. Za sestanek je  bil p r i
p rav ljen  in predlagan obširni 
dnevni red. Prisotni so bili čla
n i  IO, d irek to r A lum inija Voj- 
te k  Rajher, dipl. ing. in p red
sednik DS OZD, S tojan K erb- 
ler, dipl. ing.

Pod prvo itočko so prisotni 
■obravnavali pismo predsedni- 
stva TZS, predm et razprave je 
bila akcija  za pomoč Pom ur
ju. Iz pism a dan iz vseh ostalih 
virov obveščanja je  vsem bilo 
znano, kakšne škode .so n as ta 
le  ob poplavah v Pom urju; to 
j e  relativno reven k raj, zato 
potekajo akcije v vsej repub
lik i in  so člani IO A lum inija 
bili enotni, da se vključim o v 
akcijo  za pomoč prizadetim .

Na predlog IO sindikata A- 
lum inija in organov uprav lja
n ja  so bili imenovani kot pred
stavniki sind ikata v odbore 

;pri delavskem  svetu tr ije  čla
ni:
v  kom isijo za izrekanje vzgoj
n ih  ukrepov:
.Anton Benko;
v  odbor za varstvo pri d elu :
.Drago Dodlek in
~v odbor za poslovno politiko
A n to n  Kosi.

N adalje so člani razpravljali 
in  bili obveščeni o sprem em 
b a h  v vodstvu sindikata. Ker 
se je  E lektroenergetika p ri

k ljuč ila  k  Tovarni aluminija, 
j e  ibdl kooptiran v IO OOS 
A nton Kosi, delavec v E lek
troenergetiki.

V tem  delu razprave je  bi
la  ena od najpom em bnejših 

to č k  dnevnega reda — večja 
skrb o naših  članih kolektiva, 
k i  so v  bolniškem  staležu.

Ugotavljamo, da imamo vse 
prem alo povezave z našim i 

sodelavci, ki so zboleli in so 
že_ daljši čas v bolniškem sta
ležu a li pa v bolnišnici. Dose
danja praksa je  bila, da smo 
bolane tovariše obiskali ob de
lavskem  prazniku — 1. m aju  
in  ob tovarniškem  prazniku — 
21. novem bru. Vsekakor je  to 
premalo, nismo pa se zanimali, 
k ako  se počutijo in kako ži
vijo naši bolniki.

Za dosedanje obiske nas ob
vezuje P rav iln ik  o pomoči čla
nom pri sindikalni organizaci
j i ,  .kar pa je  vse premalo.

D irektor Tovarne alum inija 
Vojfek Rajher, dipl. ing., je  
poudaril, da bi bolnikom m o
rali posvetiti večjo skrb in po
zornost, ne pa samo dvakra t 
na leto. Posebej še tistim, ki 
.so preživeli obratne nezgode 
in ostalim, ki so dalj časa v 
bolniškem staležu. Redlkokdo 
se je  dosedaj zanimal in sk r
bel, da bi jih  obiskal in se 
prepričal, v kakšnih razm erah 
.živijo, kako se počutijo. Le ta 
ko bi 'bolniki dobili občutek, 
da jih  sodelavci niso pozabili.

Ne sme nam bti glavna in 
■edina dolžnost, da prebijemo 
8 u r na delovnem mestu, za 
drugo pa se ne zanimamo več. 
Takšni odnosi niso tovariški. 
.Živimo in delamo v družbi s 
socialistično ureditvijo in bi 
m orala biti skrb za sočloveka, 
še posebej za bolanega, stalno 
prisotna med nami. V Tovarni 
alum inija je po podatkih KSS 
septem bra bilo na BO 15 na
ših sodelavcev že več kot m e
sec dni; tudi tak i so, ki, so v 
.staležu 5 mesecev ali celo leto 
dni. Tovarna alum inija — pa 
ne samo ona, tem več ves ko
lektiv  — ima velike izgube 

.zaradi izpada delovne sile. V 
inform acijo navajam  številko 

-150.000 din — to je  nam reč iz

guba Tovarne alum inija zara
di bolniških — samo v mesecu 
avgustu.

Ob tak ih  številkah se m ora
mo zam isliti in  sto riti vse, da 
bo izpadov delovne sile čim
m anj — bolanim  pa pomagati, 
da se bodo čimprej vrnili na 
svoje delovno mesto. Da bi raz
prava imela svoj zaključek, 
smo se domenili za konkretne 
akcije.

Službe Tovarne A lum inija 
vodijo evidenco o vseh bola- 
nih, posebno še o tistih , ki so 
v staležu dalj kot mesec dni. 
Te bomo obiskali n,a dom u ali 
v bolnišnici, se  z njim i pome
nili in jim  po možnosti poma-

V službi zavarovanja so v 
letu 1971 opravljali predhodni 
postopek o ugotavljanju  krši
tev delovnih dolžnosti. Te dolž
nosti so predpisane v P rav il
niku o odgovornosti in drugih 
aktih naših sam oupravnih or
ganov.

Kazni za kršitve delovnih 
dolžnosti je izrekala na javnih 
obravnavah disciplinska komi
sija pri delavskem  svetu enote 
Velenje.

V letu 1971 je kom isija iz
rekla 115 kazni zaradi kršitve 
delovne dolžnosti.

Opomin je dobilo 22 sode
lavcev, javni opomin 32, zad
n ji javni opomin 34. Iz delovne 
organizacije je  bilo izključenih 
27 ljudi. V 18 prim erih je  bil 
postopek ustavljen  brez izre
kov kazni.

In kakšni so bili prekrški?

Med pogostimi je  komisija 
najstrožje kaznovala neopravi
čene izostanke, krajo družbe
nega prem oženja in odklonitev 
delovnih nalogov. Pojavljali pa 
so se tudi fizični obračuni s 
sodelavci, spanje m ed delov
nim časom, zapustitev delov
nega mesta, vinjenost ali vna-

gaili k h itre jši ozdravitvi, po
magali jim  bomo reševati n ji
hove probleme.

Na obiske naj bi šli: najožji 
sodelavec bolanega., predsed
nik odbora sindikalne organi
zacije in v  dogovoru is KSS ■—- 
socialni delavec. N adalje bo
mo predlagali, da bi sprem eni
li P rav iln ik  o pomoči članstvu 
sindikalne organizacije, saj je 
ta. -sedaj vse preveč tog.

IO sindikata A lum inija se je 
seznanil tud i z inform acijami, 
katere je  dobil iz pisarne sin
d ikata in  od vodstva Tovarne 
alum inija.

K. A.

sanje alkohola na delovno m e
sto, m alom arnost pri delu in 
podobno.

Poleg teh 115 kazni pa je 
morala- disciplinska komisija 
izdati tudi 94 odločb o povr
nitvi škode, ki je  nastala  za
radi m alom arnega dela. Te od
ločbe so dosegle skupno vred
nost 10.260 novih dinarjev.

Povzetek iz 
I. polletja 1972

V prvem  polletju 1972 je ko
m isija za disciplinske p rek r
ške izrekla 47 kazni in izdala 
155 odločb o povrnitvi m ate
rialne škode v  znesku 12.431,40 
novih dinarjev.

Pregled je  naslednji:
1. izključitev iz delovne

skupnosti 5
2. zadnji javni opomin 19
3. javni opomin 8
4. opomin 15
Vzroki so podobni kot v letu 
1971. To so kraje, povzročitev 
škarta, vinjenost, malomarnost, 
pretep, neopravičeni izostanki, 
itd.

Od 1. ju lija  do 10. septem bra 
1972 je  komisija obravnavala 
še 42 prim erov prekrškov.

Podatki kažejo, da bo šte
vilčno v  le tu  1972 več kršitev 
kot v preteklem  letu.

Če upoštevam o povečano 
število zaposlenih, bi lahko 
predvidevali, dia bodo kršitve 
nekoliko m anj pogoste. V tej 
sm eri si prizadevajm o še v 
naprej !

Prihodi na delo
Podjetje je  okrepilo kontrolo 

prihodov na delo. Kontrolo, o- 
praVljajo pristojni organi služ
be zavarovanja. Splošni akt 
podjetja določa, da mora so
delavec p riti do vratarn ice .5 
m inut pred  pričetkom  delov
nega časa.

Poznejši prihod se šteje za 
zamudo.

Odhodi na malico
P rav  tako je  podjetje uvedlo 

kontrolo točnega prihajan ja in 
odhajanja z malice. Ti prihodi 
morajo b iti v skladu s predpi
sanim razporedom za posamez
ne službe in oddelke.

Zapustitev 
delovnega mesta

Dosledno bo izvajana, kontro
la odhodov z delovnega m e
sta, za k a r  bodo odgovorni 
predvsem  neposredno nadre
jeni sodelavci, šefi obratov in 
služb. Opazili smo nam reč p r i
m ere prezgodnjega odhoda z 
dela. Delovna m esta so osta
jala nepospravljena.

Člani kolektiva, ki n e  bodo 
spoštovali predpisanih  časov 
za prihod na delo, odhod na 
malico in  z malice te r  odhode 
z dela, bodo v  skladu z dolo
čili p rav iln ika  o odgovornosti 
neposredno trpeli povzročeno 
m aterialno škodo. Poleg m a
terialne odgovornosti pa- bodo 
kršitelji tudi disciplinsko kaz
novani. Nadzor vodijo pristo j
ne službe im disciplinska ko
misija.

Vedenje 
v restavraciji

Ponovno 'se iz kuhin je p r i
tožujejo, da še vedno vsi ne 
odnesejo pladenj k pom ival
nem u prostoru. Ali večkratna 
opozorila res ne zaležejo?

Poglej, če velja 
tudi zate!
Sprehajanje -brez dela po de
lovnih prostorih  ali med ob
jekti podjetja ni dovoljeno. V 
delovnem času (izven malice) 
tudi n i dovoljeno nakupovanje 
v trgovini. K ršitelji te  v rste  
bodo najstrožje disciplinsko in 
m aterialno kaznovani.

Komentar
Pričakujem o, da ta opozorila 

ne bodo sprejeta kot poskus 
posebnega pritiska zaradi vzpo
stavljanja novega delovnega 
reda. Delovni red je  p redpi
san. Niti ne smemo razum eti 
tega kot zastraševanje!

To so prijateljska, a resna 
opozorila nam  vsem. Delovni 
red in disciplina sta  določena 
s pravilniki, ka tere  je sprejel 
delavski svet in drugi sam o
upravni organi. Zato je  doma
la odveč govoriti o tem, da 
smo vsi člani kolektiva dolžni 
upoštevati predpisani delovni 
red!Vhod



REALIZEM

Tovarišica, že spet grem  na sestanek, na  katerem  bomo razpravljali o sestanku, ki 
bo posvečen  zadnjem u sestanku, na katerem  bomo razpravljali o bodočih sesta n k ih .. .

KUBIZEM  
B R E Z  B E S E D

T ovariši in  tovarišice, m i sm o ugotovili po večle tn i detaljn i analizi, da je  pri nas 
delovna sila  še  vedno prem alo izkoriščena!
Opom ba karikaturista: Opozarjam vse člane kolektiva, da m oj psevdonim , podpisan  
pod karikaturam i ERC, nim a nič skupnega z ELEKTRONSKO—RAČUNSKIM  CEN
TROM ERC
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Teden požarne varnosti
Požarnovarnostni teden je  že tradicionalna akcija 

za krepitev obrambe pred požarnim i nevarnostm i. P o
žari vsako leto prizadenejo m arsikoga izm ed nas, zelo  
pogosto pa cele družine, posebno pa delovne organiza
cije. Zato želim o ob požarnovarnostnem  tednu opozo
riti vse, naj pravočasno ukrepajo, da bi požar prepre
čili, če pa je  nastal, naj bi ga znali hitro in  strokovno  
pogasiti že na sam em  začetku —  s sredstvi, ki so pri 
roki.

Ta naša prizadevanja tem eljijo  na številn ih  prim e
rih požarov, ki največkrat nastanejo predvsem  zaradi 
nevednosti, m alom arnosti in  neprevidnosti (33 %) ter 
zaradi igre otrok z ognjem  (10% ). K er se  ta odstotek  
požarov ponavlja iz le ta  v  leto, so opozorila gasilske  
službe nam enjana vsem  občanom dom a in  na delovnih  
m estih, otrokom in staršem , v  m estih  in na podeželju. 
Vse želim o opozoriti na požarne nevarnosti, k i nepo
sredno ogrožajo človeka in  njegovo ter družbeno pre
m oženje.

D ejstvo je, da je  sam ozaščita ena od najšibkejših  
točk preventivne zaščite pred požarom, zaradi česar 
ogenj uničuje za m ilijarde d inarjev družbenega in  za
sebnega im etja. Želimo, da to n e bi bilo več  tako in  
da bi požarnovarnostni teden kar najbolj uspel.

G ASILSK A ZVEZA SLOVENIJE

Naši bodoči strokovnjaki
Po nekajletnem  prem oru 

imamo letos zopet deset šti
pendistov na srednji tehniški 
šoli v L jub ljan i — na m eta
lurškem  oddelku. Dva obisku
je ta  3. le tn ik  in  če bosta vest
no študirala, ju  bomo čez dve 
leti že videli na delovnih me
stih  kot m etalurška tehnika- 
p ripravnika. O stalih osem obi
skuje prvi le tn ik  te  šole in 
lahko "računam o z njim i šele 
po š tirih  letih.

P ri m etalurg ih  smo se letos 
prvič lotili načrtnega kadro
vanja. Za 1. le tn ik  smo poiska
li fan te že v 8. razredu osnov
nih šol in izbrali samo boljše. 
Dobili so petmesečno štiden- 
dijo —  po 300 din — že v  d ru 
gem polletju  osmega razreda, 
k ar jim  je prišlo prav  za n a 
bavo najnu jnejšega pred  odfio- 
dom v L jubljano. Vsi stanu je
jo v in te rnatu , 5 v Domu teh 
niške šole na Vidovdanski ce
sti in  3 v Domu gradbene sred
n je šole v Gerbičevi ulici. Eni 
kot drugi im ajo solidne pogo
je  za delo — učenje in  p rim er
no oskrbo. Tudi finančnih  te 
žav nim ajo, niti starši, n iti sa
mi — vsaj preveč ne. Redna

stov: 1 na ekonomski, 1 na? 
pravni, ,3 na naravoslovni —  
kem., 2 na stro jn i.

Na m ariborskih višjih  šolah, 
pa imamo še 4: 1 na pravni,. 
1 na stro jn i in  2 na VEKŠ. 
Skupaj imamo na višjih  in  vi
sokih šolah 11 štipendistov.

S študenti pa nim am o tako 
tesnih  stikov, kot z d ijaki sred
n jih  šol, k a r bomo m orali vse
kakor nadoknaditi. Nekoliko- 
smo računali na njihovo po
budo, a je  ni. Ne bi bilo od
več, če bi se vsi štipendisti 
združili in  ustanovili klub šti
pendistov TGA, kot ga im ajo 
štipendisti nekaterih  podjetij. 
V prašanje je, kdo naj bo po
budnik za izpeljavo take ideje..

Za letošnjo jesen ni b ila raz
pisana nobena nova štipendi
ja, od lanskega razpisa pa so  
še tr i proste štipendije: 1 za 
strojno fakulteto  in 2 za FN T 
— oddelek za m etalurgijo.

Š tipendije za višje in  v isoke 
šole so precej odvisne od m ar
ljivosti študenta. Ob vpisu v  
I. le tn ik  je  štipendija 500 din 
mesečno. Z vsakim  opravlje
nim  izpitom je povečana za 10' 
din in do konca štud ija lahko

Ob elektrolizi

štipendija v znesku 550 din 
mesečno k rije  vse stroške b i
van ja v domu. Staršem  ostane 
le skrb  za obleko in  šolske po
trebščine. Za vsak  naslednji 
le tn ik  bo štipendija povečana 
za 80 din.

Z vodstvom  šole in  in te rn a
tov ima naš Izobraževalni cen
te r  stalne stike, p rav  tako tu 
di z učenci, ker želimo, da bo
do fantje, ki so vsi prvič tako 
daleč od doma, čimlaže p re 
brodili prve težave y  novem 
okolju.

Na ljub ljansk ih  fakultetah  
je  trenutno  7 naših štipendi

narase  do 1.000 din. Tudi v  
absolventskem  stažu  (peto le
to) je  višina štipendije odvisna 
od števila opravljenih  izpitov.

Š tudentje im ajo še en» 
vzpodbudo: tisti, k i prej diplo
m ira, kot m u poteče absolvent
ski staž, in takoj nastopi služ
bo v podjetju, dobiva štipen
dijo po pogodbi do konca in  
povrhu še redni osebni doho
dek ko t p ripravnik , k ar je  lah 
ko vsakem u zadostna vzpod
buda za h itro  dokončanje š tu 
dija. V sekakor se torej m ar
ljivost — izplača.

—čk—



Odgovor na sestavek ali: 
„Kako daleč sega ljubezen do otrok?“

Lepo in prav  je, da se je 
nekdo spomnil pokritizirati 
vsakodnevne napake, ki se do
gajajo v bloku, pri sosedih po 
P tu ju , v K idričevem, pa tudi 
po drugih m estih naše republi
ke. V prašanje je pač sam o to, 
če  -je prim erno razprav lja ti in 
k ritiz ira ti obdolžene otroke 
ravno po časopisu? Ravno n a 
š i otroci so krivi anom alij, ki 
se  dogajajo po bloku, stopni
cah, kleteh, pred vhodom in 
na zelenicah. K rivi so, da ska
čejo  in se igrajo, posedajo po 
stopnicah itd.

Tov. Podbreznikova !
Očitaš nam  lastno udobje. 

Spom ni se, k je  si odraščala — 
ali so te  starši kot osnovno
šolko peljali na apaško gm aj
no  za rokico? Spomni se, kako 
s i  iskala družbo in to kjerkoli. 
Res nihče ni zabeležil škode, ki 
.si jo ti in tvoji sovrstniki p ri
zadeli naravi ali sosedom. Vi
diš, drugačno otroštvo si ži
vela, kot ga očitaš našim.

Razumemo tudi to, da še n i
m aš izkušanj z otroki, katere  
poniževalno imenuješ — ciga
n i, ko  greš mim o njih.

Ne moreš pa razum eti, da je 
o trok  pol dneva v šoli, da ima 
nato  domačo nalogo in da se 
pač v preostalem  skopem času 
sestaja z vrstniki, pa čeprav 
po stopniščih ali vhodih, s ko
c i  za šotor, s punčkami, ročnim 
delom, šahom in podobno. Ve

k jer boš izvedela od pedago
gov in  strokovnjakov, kako ži
vahna je  naša m ladina — a ne 
slaba! Povedali ti bodo, da jih  
kritizirajo  samo laiki in  to ne- 
vzgojno! Zvedela boš tudi, da 
naši otroci niso tako slabi in 
da je  v  našem  bloku mnogo 
odličnjakov in  najboljših  učen
cev.

S trinjam o se s tabo, da bi se 
dalo v  našem  bloku m arsikaj 
nared iti za otroke, kajti samo 
peskovnik ni za osnovnošolce.

Praviš, da dobro veš, kaj je  
hišni svet, predvsem  pa pred
sednik. Koliko dela je  imel 
tvoj mož? Ne spominjamo pa 
se, koliko uspehov je  imel v 
času svojega predsedovanja. 
Ali je m orda on določil kakšen 
kot za naše osnovnošolce?

Sprašuješ nas, kako daleč se
ga ljubezen do otrok? To ti  je  
znano že od tvoje m atere. Res 
je  velika! Saj so otroci naša se
danjost in  bodočnost.

Če si želiš komoditeto, goji
ti lepoto in  kulturo svoje oko
lice, potem poskrbi, saj boš 
dobro seznanjena z ugodnost
mi, ki ti jih  nudi tovarna, se
zidaj si svoj dom, se reši n e 
mogočega okolja in  otrok, k a 
te re  tako preziraš.

V im enu staršev stan. bloka
46, 48 in 50 na Potrčevi v
P tu ju

IVAN POLA.TŽEREden od stanovanjskih blokov na Potrčevi v P tuju

in na napakah jih  vzgajamo. 
Kot so nam  sta rši želeli vse 
najlepše in pričakovali od nas 
vse najboljše, to želimo tudi 
mi našim  otrokom. Sama, iz 
svojih izkušenj pa vidiš, da ni 
šlo vse tako, kot so si želeli

starši. Tako tudi ti prezgodaj 
gledaš in  kritiziraš — kaj bo 
iz naših otrok! i

Smešno je  to, ko praviš, da 
te je sram, ko gledaš naše os
novnošolce. Ponosni smo na
nje! Pojdi, saj ni daleč do šole,

mo, da je  tu  in tam  kakšna 
nepravilnost, toda če smo jih 
starši pri tem  zalotili, smo se 
z njim i pogovorili ali jih  celo 
kaznovali.

Veš, tov. Podbreznikova, to 
so otroci kot povsod po svetu

S e  e n k r a t :

„Harlem na Potrčevi cesti v Ptuju”
C enjena sostanovalka!

Ni dovolj, da ponižuješ in 
b la tiš  samo nas, s katerim i de
liš eno streho. Tvoja razm išlja
n ja  gredo celo tako daleč, da 
■verjetno zaradi nepoznavanja 
grobo žališ tudi tiste, ki s  Tvo
jo  vzvišenostjo nim ajo nič 
skupnega. Če gre za nevednost, 
naj Ti bo oproščeno — za bo
doče pa v pouk:

Kdor pozna besedo Harlem  
pomisli na revno črnsko četrt 
v  New Yorku, k je r noga belca 
dom ala ne prestopi meje. V 
n jem  živijo ljudje z enakimi 
navadam i kot »boljši beli svet« 
— le v nečem se ločijo: barva 
n jihove kože je črna. Zato so 
odrinjeni in prezirani. K rivi so, 
ker nimajo bele polti. Beli pa 
skrbijo za to, da je tam  »Har
lem«.

Zaradi' česa nas pa Ti p ri
m erjaš s Harlemom? Zaradi 
tega, ker imamo otroke, ki se 
zadržujejo po hodnikih, zele
n icah, delajo nesnago? In to 
p rav  samo naši otroci? V n a
šem  bloku ni kriminala, nismo 
odrinjeni od drugega sveta, tu 
d i  otroci so takšni, kot vsi v 
našem  mestu.

Poglejmo po drugih blokih, 
k je rko li po P tuju, v mestih ši
ro m  po naši domovini — pov
sod otroci pred vhodi! Zakaj? 
K aj je  bilo storjenega za n ji
hovo dobro počutje izven s ta 
novanja in  izven šole?

Otrokova duša je samo ena, 
t a  je  pri vseh enaka, najsi bo 
to otrok premožnih ali pa rev
n ih  staršev. Vse otroke je tre 
b a  opozarjati k redu in snagi. 
K er pa je  otrok tudi človek, 
človek pa ima najra je  prepo
vedan sad, ga najbolj m ika ti-  
.sto, kar ni dovoljeno, pa če
p ra v  je  za to kaznovan.

Kakšen je  torej ta  njihov 
prestopek? Ali imajo res samo 
najslabše, pa niti ene dobre 
lastnosti?

Ni nas sram, če deklice ši
vajo, pletejo, pa čeprav na 
stopnišču. Bodo vsaj nekoč 
morda skrbne gospodinje. Ko
liko m ladih gospodinj danes ne 
zna držati niti šivanke!

Prepričani pa smo, da te  de
klice ne dem ontirajo zvoncev, 
električnih stikal, ne rezljajo 
podboje in uničujejo vse, kar 
se uničiti da.

V našem bloku imamo nekaj 
fantov — osnovnošolcev. Dvo
mimo, da bi p rav  oni bili spo
sobni veščega dem ontiranja sti
kal in ostale električne napelja
ve. Ž ivahni so, toda vedno p ri
pravljeni vsakom ur pomagati.

M arsikomu je  tudi znano, da 
so naši kletni prostori postali 
prava shram ba koles, paketov, 
zabojev tu jih  ljudi, ki po mili 
volji gospodarijo po kletnih 
hodnikih. Zakaj? Znano je tu 
di, da so v naših k letnih pro
storih bile zabeležene kraje 
mopedov, dvokoles itd. So to 
tudi prestopki naših otrok?

Glede preselitve večine sta
novalcev v slabše stanovanje 
pa bi bilo prav, da bi nev tra l
na kom isija raziskala in po tr
dila, kako so si stanovalci, tu 
di tisti s skrom nim i dohodki, 
v okviru možnosti, prijetno in 
estetsko opremili stanovanje.

_ K a r  se tiče sten  na stopni
ščih in v kleteh, pa ni nobe
ne razlike med našim  blokom 
in ostalimi stanovanjskim i hi
šami enake starosti v P tuju. O 
tem se lahko z malo dobre vo
lje prepričaš sama.

Stene so obarvane z jubo- 
kolorom, ki se da umivati. Ali

so bile kdaj umite, razen tam, 
k jer jih  stranke pred lastnim  
vhodom same umivajo? Koli
kokrat na leto neki so bile u- 
m ite šipe in alum inijasti ok
v irji na stopniščih? Vsak go
spodar vsaj enkra t tedensko 
pometa svoje dvorišče — koli
kokrat je to p ri nas?

Ali prav iln ik  ne predvideva 
občasnega pleskanja sten? 
Vseh sedem let stene še niso 
bile prebeljene.

Hišni svet bi m oral energič
no ukrepati, talko j odpraviti 
pom anjkljivosti in brem eniti

povzročitelje škode. P ri tem  
nam  pa Ti is svojim  b istrim  
očesom in prevdarnostjo  lah 
ko najbolj pomagaš.

V alerija Cater in sta rši iz 
bloka 46, 48 in 50 na P otrče
vi cesti.

U trujena



Ali bo v 
Kidričevem 

stal spomenik?
Ko smo letos aprila v  K idričevem  p roslav lja li 60. obletnico rojstva in  19-letnico sm rti v e 

likega  borca in  revolucionarja BORISA K IDR IČ A, čigar im e nosijo naše naselje, tovarna, šola  
in  odred tabornikov, smo že tudi m islili na pribo dnje leto, ko bom o kar najbolj svečano proslavili 
20. obletnico sm rti tega velikega m oža naše dom ovine — narodnega heroja, katerem u n i bilo 
usojeno, da  bi dolgo užival sadove velike socia lističn e  revolucije, za katero je  prav on dal svoje  
najdražje — življenje — za boljši kos kruha n ašega  delovnega človeka.

Čiščenje črpalne cevi

Da ne bi ostalo le p ri željah, 
sm o pred  nekaj dnevi' pričeli 
uresn ičevati tisto, kar bi v  tem  
času bilo najbolj aktualno in 
k a r  bo seveda zahtevalo tudi 
mnogo truda, volje in  aktiv
nosti.

Sklicana je b ila nam reč skup
na se ja predstavnikov vseh 
družbeno-političnih organizacij 
— od KO SZDL, ZB, OO ZKS 
»Dravsko polje«, ZMS, osnov
ne šole in  seveda — do KS 
Kidričevo. Na dnevnem  redu 
skupnega posveta je  bila in
form acija o stališčih  v  zvezi s 
postavitv ijo  spom enika Borisu 
K idriču  in  razprava o možnih 
v irih  potrebnih  sredstev  za fi
nanciran je  tega spomenika. 
Seveda pa tud i izvolitev de
lovnega odbora, ki je  že dobil 
tud i popolnoma u radni naslov: 
odbor za postavitev  spomenika 
B orisu  K idriču v  K idričevem.

Uvodoma so vsi navzoči bili 
seznanjeni o zam isli te  akcije, 
k i b i naj bila seveda — plod 
in- prispevek vsega preb ival
stva  in  družbeno-političnih or
ganizacij n a  območju K ra jev 
ne skupnosti Kidričevo.

Jasno  je  bilo tud i povedano, 
da bosta glavna nosilca te  ve
like  akcije Socialistična- zveza 
in  Zveza borcev — seveda 
skupno z drugim i družbeno
političnim i organizacijam i in 
društv i, m edtem  ko naj bi vso 
operativno vodstvo prevzela 
Kra-jevna skupnost Kidričevo.

Zanimivo je  to, da so se 
p rav  vsi predstavniki, zbrani 
na tej skupni seji, popolnoma 
soglasno s trin ja li z zamišljeno 
akcijo  in  sklenili, d a  je  po treb
no vsem  prebivalcem  naselja  
K idričevo in  občanom k ra jev 
n e  skupnosti p rikaza ti potrebo 
po takem  spomeniku, katerega 
s i je  tako velik  mož, kot je  bil 
pokojni Boris K idrič, povsem 
zaslužil, saj im a nem alo za
slug za vse, k ar imamo danes 
v  našem  kraju , -ki se m enda 
tu d i edini v  Jugoslaviji im e
n u je  po njem .

P redračunska vrednost spo
m enika bo predvidom a znašala 
okrog 16 do 18 m ilijonov S 
din, katere  bo vsekakor po
trebno  zbrati. Zato je  bilo na 
sestanku  dogovorjeno, da naj 
bi določeni del po trebnih  sred
stev  zbrali občani K rajevne 
skupnosti Kidričevo. Tako naj 
b i od n jih  pritek lo  v nam enski 
sk lad  3 m ilijone S din, enako 
vsoto naj bi zbrale družbeno
politične organizacije in  d ru št
va-, okrog 6 m ilijonov S din 
prispevka pričakujejo  od ob
čine in  republike, nekaj pa naj 
bi p rim aknila  tudi delovna 
skupnost našega podjetja.

Vsem je  dobro znano, da edi
nole naselje I  v  K idričevem  
še vedno n im a uvedenega k ra 
jevnega samoprispevka, in  da 
je  m orda p rav  sedaj napočil 
ugoden čas, ko naj -bi sleherni 
stanovalec s svojim  skrom nim  
prispevkom  dokazal, da je  za 
to  veliko akcijo, da je  za to, 
d a  bi v K idričevem  postavili 
spom enik pokojnem u revolu
cionarju.

Vsem m ora b iti popolnoma 
jasno, da bo ta  akcija lahko

izvedena le s pomočjo vseh 
nas, zato pa družbeno-politič- 
ne organizacije v  K idričevem  
pričakujejo  od vseh občanov, 
da bodo s svojim i prispevki 
pom agali u stv a riti to veliko za
misel in  dali svoj delež, za to, 
da bo Kidričevo dobilo spo
m enik, ki takem u naselju  tu 
di pripada.

Poleg tega si je  delovni od
bor določil nalogo, da bo po
iskal vse možne v ire denarja, 
da bi bilo mogoče čim prej iz
vesti to akcijo. Razne značke, 
dopisnice, razglednice itd. — 
m orda tudi b ilten  -— vse to 
daje odboru možnosti, da bi 
laže zbral potrebna sredstva. 
P ra v  tako pričakujem o, da se 
bodo pozivu odbora odzvale 
tud i d ruge organizacije in  da 
bo vsaka — po svojih možno
stih  seveda — prispevala svoj 
delež; čeprav bo ta  še tako m a
lenkosten, bo vendarle — do
brodošel. P ra v  tako p ričaku je
mo pomoč od vseh občanov 
K ra jevne skupnosti K idričevo 
in  okolice, ki bodo nedvom no

že z m inim alnim i prispevki do
prinesli svoj delež k postavitvi 
spom enika v Kidričevem.

Ali bo potem takem  spome
n ik  s ta l v K idričevem, to je  v 
mnogočem odvisno od vseh 
nas, ki živimo in delamo v

tem  kraju . Zato nam  tudi ne 
m ore b iti vseeno, kako bo iz
peljana opisana akcija.

Že prej sem nam reč omenil, 
da še vedno nim am o uvedene
ga krajevnega prispevka in  da 
nam  p rav  tako m ora b iti ja 
sno, da ne bomo vedno dobi
vali pomoč in  dotacije od d ru 
god, če ne bomo p riprav ljen i 
vsaj nekaj žrtvovati tud i sami.

Brez dvom a se bodo našli 
tudi tak i, katerim  dobro za
m išljena akcija ne bo po godu 
in  bodo tako  ali drugače proti 
tem u, da bi to  akcijo uspešno 
zaključili, vendar pa kljub  te
m u še vedno verujem o v zd ra
ve sile — v  vse tiste, katerim  
skrom en prispevek ne bo pov
zročil večjih težav v  njihovem  
družinskem  proračunu  — ob
ratno, da bo mnogo koristil in 
prispeval k h itre jši uresničitvi 
zam išljene akcije.

Om eniti kaže m orda še to, 
da bi bodoči spom enik pokoj
nem u K idriču s ta l p red  osnov
no šolo in  da bi tako  b il so
časno končno u rejen  tudi del

prostora, ki je  trenutno  še ve
dno neizkoriščen; s postav itv i
jo spom enika pa bo vsekakor 
sprem enil svojo sedanjo zuna
njo podobo. P rav  tako bodo 
tud i otroci, ki hodijo v to šo
lo, vedno pazili n a  ta spom e

nik, saj jim  bo tra jn o  prikazo
val svetal lik  borca za delav
ske in  sam oupravne pravice. 
Pokojni Boris K idrič je  nam 
reč mnogo storil tudi za njih, 
čeprav le  posredno.

S tem  bi naše razm išljanje 
o postavitvi spom enika v K i
dričevem  lahko tudi zaključili 
in  še enk ra t ponovno — v ime
nu  odbora, vseh družbeno-po- 
litičniih organizacij in  sveta 
k ra jevne skupnosti —- apelirali 
na vse naše občane, da pod
prejo  to skupno akcijo.

Zato naj ne bi bilo med n a 
mi nikogar, ki ne bi dodal 
kakšnega d inarja, ko bodo ob
čane obiskali člani delovnega 
odbora ali kdo drugi. Se en-

ZAHVALA
Ob bridki izgubi očeta, sta 

rega očeta in  brata

AVGUSTA VRABLA
se  po tej poti iskreno zahva
ljujem o vsem , ki so  nam  v  
težkih trenutkih sta li ob stra
n i, nam  kakorkoli pom agali 
ali la jša li žalost ob tem  n e
nadnem, žalostnem  dogodku.

K olektivu  in  upravi podjet
ja  TGA K idričevo, sindikalni 
podružnici, SZDL, ZB, godbi 
in  pevskem u zboru iz K idri
čevega, vsem  ožjim  sodelav
cem  in sosedom , vsem , ki so 
njegov prerani grob zasuli z 
ven ci in  cvetjem  in  pokojnika  
sprem ljali na n jegovi zadnji 
poti, globoka in  iskrena za 
hvala!

k ra t poudarjam : od vseh nas 
je  odvisno, ali bomo imeli v 
K idričevem  spom enik — spo

Dopisufte 

V ALUMINIJ

m enik pokojnem u narodnem u 
heroju, našem u BORISU K I-

ZAHVALA
Ob m nogo prerani in  b o leči 

izgubi m oža in  očeta

JANEZA VINDIŠA
se  najlepše zahvaljujem

delovnem u kolektivu  TGA
»Boris Kidrič« K idričevo in
sindikalni organizaciji OZD 

ALUM INIJ

za m aterialno pom oč in v so  
skrb, katere sem  bila  deležna  
od delovnega kolektiva TGA..

Vsem, ki so m i pom agali, 
prav prisrčna hvala!

ŽALUJOČI DOMACI

ŽENA M ARIJA  
HČERKE IVANA, 

MILENA IN JOŽICA

IZDAJA CENTRALNI DELAVSKI SVET TOVARNE GLINICE IN 
ALUMINIJA »BORIS KIDRIČ« KIDRIČEVO

UREDNIŠKI ODBOR:

Franc Vrlič — predsednik, člani: Ivan Mazera, Vlado šerc, Konrad 
Rižnar, dipl. Inž. Stojan Kerbler In odgovorni urednik tovarniškega 

časopisa — Stane Tonejc, dipl. Inž.

Tisk: ZGP »Pomurski tisk« v Murski Soboti.

Rokopisov in slik ne vračamo.

V e l i k a  n e s r e č a

D e l a v e c  P e t e r  s e  je v  o b r a t u  h u d o  p o n e s r e č i l .  P o  n e k a j  
d n e h  g a  j e  v  b o l n i š n i c i  o b i s k a l  i z  s o s e d n j e g a  o b r a t a  
T o n e :

»K a k o  g r e .  P e t e r ? «
» O ,  z d a j  j e  š e  b o l j e  ...«
» T i  s i  p o r o č e n ,  a l i  n e ? «
» J a ,  ž e  d v a j s e t  l e t ,  s  P a v l o « .
» H m . . . ,  j a  P e t e r ,  k a k o  p a  j e  p r i š l o  d o  n e s r e č e ? «

» S a j  v e š ,  k a k o  t o  p r i d e .  Z a n o s i l a  j e ,  p a  s v a  $e 
m o r a l a  v z e t i . «

DRlCU!

F. M-


